
ÇOCUĞUN AKADEMİK
BAŞARISINDA
AİLENİN ROLÜ

- Ders çalışmak �ç�n uygun b�r ortam
veya çalışma köşes� oluşturmak �ç�n
destek olun.

-Çocuğunuzu başkaları �le kıyaslamanız
onun daha fazla ders çalışmasını
sağlamayacaktır. Bu tür söylemler tam
ters�ne kıyaslanan çocuğun kaygı ve
stres�n� arttırarak yeters�zl�k h�ss�
yaşamasına neden olab�l�r.

B�r şeyler yapmasını beklemek yer�ne
çocuğunuzun f�kr�n� alarak b�rl�kte b�r
plan yapab�l�rs�n�z. Alınan kararlarda
söz sah�b� olan çocuğun bu kararlara
uyma �ht�mal� de artacaktır.

-Sürekl� öğüt vermek çocuğunuzun
mot�vasyonunu arttırmaz. Ver�lmek �stenen
mesaja gerekt�ğ�nden fazla maruz kalan
b�rey �ç�n mesaj önems�z hale gel�rken
söylenen�n ters�n� yapmak daha caz�p
olab�l�r.

‘‘Ders çalış, k�tap oku’’ demek yer�ne
‘‘Hang� ders�n� önce çalışmak �sters�n,
hang� k�tabını okumak �sters�n?’’ “Sana
nasıl yardımcı olab�l�r�m” g�b� sorularla
çocuğunuza duygusal destek sağlarken
onun kend� çalışmalarının sorumluluğunu
almasını da öğretm�ş olursunuz.

-Çocuğunuzun kapas�tes�n�n çok üstünde
ve çok altında hedefler koymak onları
mot�ve etmeyecekt�r. Kend�s�ne konulan
hedefe ulaşamayan veya
ulaşamayacağını anlayan öğrenc�
sadece mot�vasyonunu değ�l özgüven�n�
de kaybedeb�l�r.

-Ders çalışmazsa telefonunu almak, dışarı
çıkarmamak, vb. durumlarla tehd�t ed�len
çocuğun mot�vasyonu değ�l kaygısı
artacaktır. Bunun yer�ne ödev�n� yaparsa
veya ders�n� çalışırsa oyun oynayab�l�rs�n
veya dışarı çıkab�l�rs�n den�leb�l�r.

-Çocuklarınızın okul ve sınav başarılarına
yönel�k eleşt�r�lerde bulunurken çocuğun
k�ş�l�ğ�ne yönel�k değ�l davranışına yönel�k
eleşt�r�lerde bulunmalı ve yapıcı olmalıyız.
Örneğ�n “Ne zaman �y� not aldın k� zaten,
h�ç şaşırmadım. Ne zaman adam
olacaksın sen ?” şekl�ndek� eleşt�r� yer�ne
“Çalışmadığın �ç�n y�ne zayıf aldın. B�raz
gayret ett�ğ�nde başarab�leceğ�ne
em�n�m. Ben�m yardım edeb�leceğ�m b�r
şey var mı? Sence nerede sorun çıkıyor ?”
d�ye sormak hem öğrenc�n�n savunmaya ve
saldırıya geçmes�n� engelleyecek hem de
çözüm �ç�n düşünmes�n� sağlayacaktır.

Şüphes�z k� her anne-baba okulda çocuğunun başarılı olmasını �ster. Öğrenc�n�n akadem�k başarısını
etk�leyen b�rçok etken olmakla b�rl�kte bu etkenlerden en öneml�s� b�l�nçl� ve duyarlı anne baba
tutumudur. Ebeveynler; çocuğun b�reysel farklılıklarına göre f�z�ksel, duygusal ve sosyal �ht�yaçlarını
karşılar, okulda ve evde sorumluluk almalarını sağlarsa başarı da o oranda yüksel�r. Gel�n akadem�k
başarı �ç�n anne babalar olarak yapab�lecekler�m�ze b�r göz atalım:



Kıyaslamalar…
- Ahmet amcanın oğlu fen
l�ses�n� kazanmış!

Yüksek beklent�ler…
- Sen kes�n tıp okumalısın!

Mükemmel�yetç� yaklaşımlar,
- Neden 90 alamadın?

Çocuğu suçlu h�ssett�rme
- Ben sen�n yaşındayken…. d�ye
başlayan cümleler
- Yemed�m yed�rd�m, g�ymed�m
g�yd�rd�m…

Çocuğun davranışlarını değ�l
k�ş�l�ğ�n� eleşt�rmek
- Senden adam olmaz

A�leler�n kaygısı (kaygı
bulaşıcıdır!)

- Ya �y� not alamazsa, ya sınavı
kazanamazsa…

-Çocuğa her �sted�ğ�n� vermek,
her �sted�ğ�n� yapmak

-Tehd�t �çeren sözler
Öğrenc� sınavda başarılı
olamazsa yaşayacağı durumu
b�r ceza g�b� göstermey�n.
“Eğer kazanamazsan, falan
okula g�ders�n.” g�b� sözler onun
g�deceğ� okulu, yapacağı �ş�
sevmes�ne �mkan bırakmaz.
Tehd�t; sınav kaygısının
artmasına neden olur.

Çocuklarınızı d�nley�n-
gerçekten d�nley�n,
çocuğunuza onu
anladığınızı h�ssett�r�n.

Evde huzurlu b�r ortam
oluşturun.

Çocuğunuzla yeterl� ve
kal�tel� zaman geç�r�n.

Çocuğunuzu olduğu g�b�
kabul ed�n, koşulsuz sevg�
göster�n, empat� kurun ve
ben d�l� kullanın.

Olumsuz davranışlarının
doğrusunu anlatın,
yargılamayın
Çocuğunuzun olumlu
yönler�n� pek�şt�r�n, takd�r
ed�n.

Çocuğunuza karşı sözel
ş�ddet (hakaret, küfür) ve
f�z�ksel ş�ddet (dayak)
kes�nl�kle kullanmayın.

Çocuklarınızın kend�ler�ne
hedefler bel�rleyeb�lmes�ne
yardımcı olunuz. (Hedefler�
olan öğrenc� “Nasıl ders
çalışmalıyım?” sorusundan
önce “N�ç�n ders
çalışmalıyım?” sorusuna yanıt
vermel�d�r. Çocuğunuzun
“n�ç�n ders çalışması
gerekt�ğ�” sorusunun
cevabını bulmasına yardımcı
olmak en öneml� adımdır.)

Çocuğunuzu takd�r ed�n.
Çocuğunuzun, sürekl� olumsuz
yanlarını, yapamadıklarını
vurgulamak yer�ne, olumlu
yanlarını görmek onun
kend�s�ne olumlu bakmasını
kolaylaştırır. Yapamadıkları
�le değ�l  yapab�ld�kler� �le
daha çok �lg�len�n. Sık sık
eleşt�rmek yer�ne, geçm�ştek�
başarılarını onaylayın.
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